

**FONDAZIONE ISTITUTO INTERNAZIONALE DI STORIA ECONOMICA "F. Datini"**  
**XL Settimana di Studi**

**ABSTRACT**

<b>Titolo:</b>	<b>LA FAMIGLIA NELL'ECONOMIA EUROPEA. Secc. XIII-XVIII. - THE ECONOMIC ROLE OF THE FAMILY from the 13th to the 18th Centuries. Prato, 6-10 Aprile 2008</b>
<b>Responsabilità:</b>	a cura di Simonetta Cavaciocchi
<b>Editore:</b>	Firenze university press

<b>Titolo parte:</b>	<i>Women's Participation in Labour and Business in the European Maritime Societies in the Early Modern Period. A Case Study (Portugal. 16<sup>th</sup>. Century)</i>
<b>Autore parte:</b>	AMÉLIA POLÓNIA
<b>DOI:</b>	

<b>ABSTRACT:</b>	<p>This paper sustains that the particular conditions created by the Portuguese overseas expansion in the 15<sup>th</sup> and 16<sup>th</sup> centuries were bound to have a significant impact on the female universe, expanding their economic roles and social participation. Underlying this phenomenon is the absence of men and its consequences on the economic and social structures, which are most noticeable in maritime societies. It aims to present some conclusions based on a case study, centred on a small Portuguese maritime town involved in overseas navigation and massive trade circuits during the 16<sup>th</sup> century, in a comparative perspective with the broader universe of European maritime communities. It further questions how the overseas expansion reflects on women's contributions to the family, the labour market and the economy.</p> <p>The thesis here in discussion was drawn from an analysis of documental corpora that included notarised deeds, parish registers, town council minutes, tax registers, wills and records from local confraternities, covering the period from 1500 to 1640.</p> <hr/> <p><i>Cet étude défend la thèse selon laquelle les conditions créées par les découvertes et l'expansion Portugaise aux XV<sup>e</sup> et XVI<sup>e</sup> siècles ont eu un impact significative dans l'univers des femmes, leur permettant d'amplifier ses participations sociales et économiques. Pour cette dynamique ont surtout contribué les absences masculines et ses conséquences dans les structures économiques et sociaux, particulièrement observables dans les sociétés maritimes.</i></p> <p><i>On essaiera de présenter quelques conclusions, supportées par un étude de cas, celui d'une petite ville du NW Portugais, dominée, au XVI<sup>e</sup> siècle, par des activités de navigation et commerce d'outre mer, dans une perspective comparative avec d'autres sociétés maritimes Européennes.</i></p> <p><i>Notre bût est aussi celui discuter comment et à quel niveau l'expansion maritime a dû se projeter dans les apports des femmes pour la famille, le monde du travail, l'économie et la vie sociale.</i></p> <p><i>Les conclusions présentées découlent de l'analyse d'un corpus documentaire qui inclue des registres municipaux, des registres notariaux et paroissiaux, des listes d'impôts, des testaments et des fonds des confréries et confraternités locaux couvrant la période de 1500 a 1640.</i></p>
------------------	--